

## KHALED HANAFI AT THE FOURTH INVESTOPIA CONFERENCE IN ABU

### ■ DHABI: THE ARAB REGION WILL ACHIEVE \$320 BILLION FROM ARTIFICIAL INTELLIGENCE

Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, stressed during the second working session entitled: "The New Economy in the Region: Artificial Intelligence, Waste Management, and Food Security," within the activities of the first session of the conference of businessmen and investors from Arab countries, Central Asian countries and Azerbaijan, which was held during the period 26-27 February, organized by the League of Arab States and the Ministry of Economy in the United Arab Emirates. In the presence of the Assistant Secretary-General and Head of the Economic Affairs Sector at the League of Arab States, His Excellency Dr. Ali bin Ibrahim Al-Maliki, and the Ministers of Economy, Trade and Investment from the Arab Republic of Egypt, the United Arab Emirates, Tunisia, Qatar, Mauritania, the Union of the Comoros, the Central Asian countries and Azerbaijan. "Today, we live in a world that is changing at an unprecedented speed, as economic transformations, environmental pressures, and demographic challenges have made it necessary to adopt a new economic model based on innovation and sustainability. In this context, artificial intelligence, waste management, and food security are not just separate sectors, but rather interconnected pillars that support each other in shaping a future economy capable of withstanding crises."

Dr. Khaled Hanafi noted that, "According to PwC estimates, artificial intelligence is expected to add \$15.7 trillion to the global economy by 2030, of which about \$320 billion will be achieved in the Arab region, as the UAE seeks to become a global hub for artificial intelligence through the 'UAE Artificial Intelligence Strategy 2031'. Saudi Arabia has also allocated more than \$20 billion to invest in artificial intelligence by 2030 as part of "Vision 2030," and Egypt is investing in artificial intelligence applications in government services, agriculture, and education." The Secretary-General called for "the importance of forecasting demand and improving supply chains, which increases production efficiency by 20-30 percent. Automating production processes will reduce operational costs by up to 40 percent. Banks' reliance on artificial intelligence technologies to assess credit risks and analyze financial data will help reduce financial fraud by 50 percent."

He noted that remote sensing and agricultural data analysis technologies could increase agricultural production by 25 percent and reduce water consumption by 40 percent. Calling for "investment in the circular economy, where Gulf countries can reduce solid waste by 50 percent by 2030 through recycling and converting waste into energy, as artificial intelligence can analyze waste data and improve collection and sorting methods, which increases the efficiency of recycling operations by 30-40 percent. For this reason, Arab governments need to provide tax incentives for companies that invest in recycling and alternative energy."

### ■ خالد حنفي في مؤتمر Investopia بحورته الرابعة في أبوظبي: 320 مليار دولار ستحققها المنطقة العربية من الذكاء الاصطناعي



أكد أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، خلال جلسة العمل الثانية بعنوان: "الاقتصاد الجديد في المنطقة: الذكاء الاصطناعي، إدارة النفايات، والأمن الغذائي"، ضمن فعاليات الدورة الأولى لمؤتمر رجال الأعمال والمستثمرين من الدول العربية ودول آسيا الوسطى وأذربيجان، الذي عقد خلال الفترة 26-27 فبراير (شباط)، بتنظيم من جامعة الدول العربية ووزارة الاقتصاد في دولة الإمارات العربية المتحدة، وبحضور الأمين العام المساعد رئيس قطاع الشؤون الاقتصادية في جامعة الدول العربية سعادة الدكتور علي بن إبراهيم المالكي، ووزراء الاقتصاد والتجارة والاستثمار من جمهورية مصر العربية ودولة الإمارات العربية المتحدة وتونس وقطر وموريتانيا وجمهورية القمر المتحدة ودول آسيا الوسطى وأذربيجان، أننا نعيش اليوم في عالم يتغير بسرعة غير مسبوقة، حيث أنّ التحولات الاقتصادية والضغط البيئية، والتحديات الديموغرافية، جعلت من الضروري تبني

نموذج اقتصادي جديد قائم على الابتكار والاستدامة، وفي هذا السياق، فإن الذكاء الاصطناعي، إدارة النفايات، والأمن الغذائي ليست مجرد قطاعات منفصلة، بل هي أركان مترابطة تدعم بعضها البعض في تشكيل اقتصاد مستقبلي قادر على الصمود أمام الأزمات.

ونوه الدكتور خالد حنفي إلى أنه "وفقاً لتقديرات PwC، من المتوقع أن يضيف الذكاء الاصطناعي 15.7 تريليون دولار إلى الاقتصاد العالمي بحلول 2030، منها حوالي 320 مليار دولار ستحقق في المنطقة العربية حيث تسعى الإمارات أن تكون مركزاً عالمياً للذكاء الاصطناعي من خلال "استراتيجية الإمارات للذكاء الاصطناعي 2031". كما خصصت السعودية أكثر من 20 مليار دولار للاستثمار في الذكاء الاصطناعي بحلول 2030 ضمن "رؤية 2030"، وتستثمر مصر في تطبيقات الذكاء الاصطناعي في الخدمات الحكومية والزراعة والتعليم.

ودعا الأمين العام إلى "أهمية التنبؤ بالطلب وتحسين سلاسل الإمداد، مما يزيد من كفاءة الإنتاج بنسبة 20-30 في المئة. كما أنّ أتمتة عمليات الإنتاج، سيقفل التكلفة التشغيلية بنسبة تصل إلى 40 في المئة. وكذلك فإنّ اعتماد البنوك على تقنيات الذكاء الاصطناعي لتقييم المخاطر الائتمانية وتحليل البيانات المالية، سيساعد على تقليل الاحتيال المالي بنسبة 50 في المئة."

ونوه إلى أنّ تقنيات الاستشعار عن بعد وتحليل البيانات الزراعية يمكن أن تزيد الإنتاج الزراعي بنسبة 25 في المئة وتقلل استهلاك المياه بنسبة 40 في المئة. داعياً إلى "الاستثمار في الاقتصاد الدائري، حيث يمكن لدول الخليج تقليل المخلفات الصلبة بنسبة 50 في المئة بحلول 2030 عبر إعادة التدوير وتحويل النفايات إلى طاقة، إذ يمكن للذكاء الاصطناعي تحليل بيانات النفايات وتحسين طرق الجمع والفرز، مما يزيد من كفاءة عمليات إعادة التدوير بنسبة 30-40 في المئة، ولأجل ذلك فإنّ الحكومات العربية بحاجة إلى تقديم حوافز ضريبية للشركات التي تستثمر في إعادة التدوير والطاقة البديلة."

Dr. Khaled Hanafi said, "Food security is the biggest challenge in the future, as Arab countries import 85 percent of their food needs, making them vulnerable to fluctuations in global markets. According to the FAO, 40 million people in the region suffer from severe food insecurity. From this perspective, vertical farming and soilless farming should be used to increase production by 50 percent and reduce water consumption by 90 percent. Smart irrigation systems that use artificial intelligence to analyze soil and water data should also be used, reducing water waste by 40 percent." Explaining that "Blockchain technology can improve the tracking of agricultural products and ensure their quality. In addition, investing in smart logistics can reduce food waste by 20-30 percent, which requires funding innovations that reduce dependence on food imports and enhance self-sufficiency. The solution lies in cooperation between governments, the private sector, and research institutions to enhance innovation and sustainability."

[Source \(Union of Arab Chambers\)](#)

ورأى الدكتور خالد حنفي أن "الأمن الغذائي - التحدي الأكبر في المستقبل، حيث تستورد الدول العربية 85 في المئة من احتياجاتها الغذائية، مما يجعلها عرضة لتقلبات الأسواق العالمية. ووفقاً لـ الفاو (FAO)، فإن 40 مليون شخص في المنطقة يعانون من انعدام الأمن الغذائي الحاد. ومن هذا المنطلق ينبغي استخدام الزراعة العمودية والزراعة بدون تربة لزيادة الإنتاج بنسبة 50 في المئة وتقليل استهلاك المياه بنسبة 90 في المئة. وكذلك الاستفادة من أنظمة الري الذكي التي تستخدم الذكاء الاصطناعي لتحليل بيانات التربة والمياه، مما يقلل هدر المياه بنسبة 40 في المئة"، موضحاً أنه "يمكن لتقنية البلوك تشين تحسين تتبع المنتجات الزراعية وضمان جودتها. فضلاً عن أن الاستثمار في اللوجستيات الذكية يمكن أن يقلل من فاقد الغذاء بنسبة 20-30 في المئة مما يتطلب تمويل الابتكارات التي تقلل من الاعتماد على الواردات الغذائية وتعزز الاكتفاء الذاتي، حيث يكمن الحل في التعاون بين الحكومات والقطاع الخاص والمؤسسات البحثية لتعزيز الابتكار والاستدامة".

[المصدر \(اتحاد الغرف العربية\)](#)

### ■ "BITCOIN" FALLS 5% TO \$84,201

Bitcoin, the world's largest cryptocurrency by market capitalization, fell 5 percent to \$84,201. But the second-largest cryptocurrency, Ether, increased 1.58 percent. This comes amid a wave of sell-off in various markets as traders continue to deal with the consequences of a hack that occurred last week that affected amounts in Ether equivalent to \$ 1.5 billion from the cryptocurrency platform Bybit.

The decline puts Bitcoin almost 20 percent away from the all-time high reached on President Donald Trump's inauguration day.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)



### ■ "بيتكوين" تهبط 5% إلى 84201 دولار

انخفضت بيتكوين، أكبر عملة مشفرة في العالم من حيث القيمة السوقية، 5 في المئة إلى 84201 دولار. لكن ثاني أكبر العملات المشفرة "إيثرب" زادت 1.58 في المئة. ويأتي ذلك وسط موجة بيع في أسواق مختلفة مع استمرار عكوف المتعاملين على التعامل مع تبعات عملية اختراق حدثت الأسبوع الماضي طالت مبالغ بعملة إيثرب تعادل 1.5 مليار دولار من منصة العملات المشفرة بايبت.

يضع الانخفاض عملة بيتكوين على بعد 20 في المئة تقريباً من أعلى مستوى لها على الإطلاق والذي وصلت إليه في يوم تنصيب الرئيس دونالد ترامب.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

### ■ RECORD INCREASE IN JORDANIAN TOURISM REVENUES

Jordan's tourism income increased by 22.8 percent during the month of January to record \$ 680.5 million compared to \$ 554.2 million in January 2024. According to data from the Central Bank of Jordan, tourism income from expatriate Jordanians increased by 22.7 percent, from Arabs by 20.2 percent, and from foreigners by 30.7 percent.

The data showed an increase in spending on tourism abroad during January 2025 by 29.4 percent to reach \$ 184.9 million compared to \$ 142.9 million in January 2024. Jordan's tourism income in 2024 recorded about \$ 7.239 billion, a decrease of 2.3 percent, compared to 2023, as a result of the decline in the number of tourists by 3.9 percent.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)



### ■ ارتفاع قياسي في إيرادات السياحة الأردنية

ارتفع الدخل السياحي للأردن بنسبة 22.8 في المئة خلال شهر يناير الماضي لي سجل 680.5 مليون دولار مقارنة بـ 554.2 مليون دولار في يناير 2024. ووفقاً لبيانات البنك المركزي الأردني ارتفع الدخل السياحي من الأردنيين المغتربين بنسبة 22.7 في المئة، ومن العرب بنسبة 20.2 في المئة، ومن الأجانب بنسبة 30.7 في المئة.

وأظهرت البيانات ارتفاعاً في الإنفاق على السياحة في الخارج خلال يناير 2025 بنسبة 29.4 في المئة ليصل إلى 184.9 مليون دولار مقارنة مع 142.9 مليون دولار خلال يناير 2024. وسجل الدخل السياحي للأردن عام 2024 نحو 7.239 مليار دولار، بانخفاض نسبته 2.3 في المئة، مقارنة مع عام 2023، وذلك نتيجة تراجع عدد السياح بنسبة 3.9 في المئة.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

## TRUMP: WE WILL IMPOSE 25 PERCENT TARIFFS ON EUROPEAN

### PRODUCTS

US President Donald Trump has warned that Washington will soon impose 25 percent tariffs on European products.

Trump considered that the European Union was created to harm Washington, and said: "Let's be frank, the European Union was created to harm the United States." "We have made the decision, and we will announce it soon, and it will be 25 percent, the same percentage of duties that will be imposed on Mexican and Canadian products from early April," he said.

The tariffs would target products including cars, he said, adding that the EU had "already exploited us". Trump threatened to impose tariffs on U.S. trading partners to counter "unfair and unbalanced" trade.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)

## ترمب: سنفرض رسوماً جمركية بنسبة 25 في المئة على المنتجات الأوروبية

حذّر الرئيس الأميركي دونالد ترمب، من أنّ واشنطن ستفرض قريباً رسوماً جمركية بنسبة 25 في المائة على المنتجات الأوروبية.

واعتبر ترمب أنّ الاتحاد الأوروبي أنشئ للإضرار بواشنطن، وقال: «لنكن صريحين، الاتحاد الأوروبي تم تأسيسه للإضرار بالولايات المتحدة». وقال: اتخذنا القرار، وسنعلنه قريباً، وسيكون 25 في المئة، أي نسبة الرسوم ذاتها التي سيتم فرضها على المنتجات المكسيكية والكندية اعتباراً من مطلع أبريل (نيسان).

وأوضح أنّ هذه الرسوم ستستهدف منتجات من بينها السيارات، مشيراً إلى أنّ الاتحاد الأوروبي "استغلنا بالفعل". وهدّد ترمب بفرض رسوم جمركية على شركاء الولايات المتحدة التجاريين لمواجهة التجارة "غير العادلة وغير المتوازنة".

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

## THE UAE'S FINTECH SECTOR ACCOUNTS FOR 8.7 PERCENT OF GDP

UAE Minister of Economy Abdullah bin Touq Al Marri revealed that the financial technology sector contributes 8.7 percent of the UAE's GDP.

The Minister of Economy pointed out that the UAE aims to raise the sector's contribution to GDP to about 12 percent by 2031. He pointed out that the number of new economic licenses that entered the UAE market in 2024 reached 200,000 licenses working in various economic activities. He pointed out that there are currently more than 1.1 million companies and economic institutions operating in the UAE markets.

[Source \(CNBC Arabia Website, Edited\)](#)

## قطاع التكنولوجيا المالية في الإمارات يمثل 8.7 في المئة من الناتج المحلي

كشف وزير الاقتصاد الإماراتي عبد الله بن طوق المري، عن أنّ قطاع التكنولوجيا المالية يساهم بنسبة 8.7 في المئة من الناتج المحلي الإجمالي للإمارات.

وأشار وزير الاقتصاد، إلى أنّ الإمارات تستهدف رفع مساهمة القطاع في الناتج المحلي الإجمالي إلى نحو 12 في المئة بحلول عام 2031. وبيّن أنّ عدد الرخص الاقتصادية الجديدة التي دخلت الأسواق الإماراتية عام 2024 وصلت إلى 200 ألف رخصة تعمل في أنشطة اقتصادية متنوعة. مشيراً إلى أنه يوجد حالياً أكثر من 1.1 مليون شركة ومؤسسة اقتصادية تعمل في الأسواق الإماراتية.

[المصدر \(موقع CNBC Arabia، بتصرف\)](#)

## \$145 BILLION IN GLOBAL DEBT OWED TO THE IMF

The total global debt owed to the IMF stood at \$144.9 billion as of February 25, 2025, or \$110.3 billion in SDRs, a slight decrease compared to \$112.8 billion of SDRs at the end of February 2024, or \$148.18 billion.

Although 93 countries owe the IMF, the top 10 debtors account for more than two-thirds (69.3%) of total outstanding debt. Yemen is no longer on the list of debtor countries to the IMF, after it owed \$6.4 million, according to the latest update of FDI Intelligence in April 2024.

[Source \(Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited\)](#)

## 145 مليار دولار الديون العالمية المستحقة لصندوق النقد الدولي

بلغ إجمالي الديون العالمية المستحقة لصندوق النقد الدولي 144.9 مليار دولار في 25 فبراير 2025، أو ما يعادل 110.3 مليار من حقوق السحب الخاصة، مسجلاً انخفاضاً طفيفاً مقارنة بـ 112.8 مليار من حقوق السحب الخاصة في نهاية فبراير 2024 أو ما يعادل 148.18 مليار دولار.

وعلى الرغم من أنّ 93 دولة مدينة لصندوق النقد الدولي، فإن أكبر 10 دول مدينة تمثل أكثر من ثلثي (69.3%) إجمالي الديون المستحقة. كما أنّ اليمن لم يعد مدرجاً ضمن قائمة الدول المدينة للصندوق، بعدما كان مديناً بـ 6.4 مليون دولار وفقاً لآخر تحديث لمؤسسة «إف دي آي إنتلجينس» في إبريل 2024.

[المصدر \(صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف\)](#)



## RECORD INFLATION OF THE WORLD'S DEBT ON THE IMPACT OF MULTIPLE CRISES

The Institute of International Finance report showed pessimistic indicators regarding the global debt-to-GDP ratio, which increased last year for the first time since 2020.

The global debt stock hit a new record high at the end of 2024 of \$ 318 trillion at a time when the global economy is suffering from slowing growth.

Global debt rose by seven trillion dollars, an increase of less than half the increase in 2023 when expectations of interest rate cuts from the US Federal Reserve led to a wave of borrowing. The institute warned that bond watchers could punish governments if growing fiscal deficits persist.

[Source \(Al-Arab Newspaper of London, Edited\)](#)

## تضخم قياسي لديون العالم على وقع تعدد النزومات

أظهر تقرير معهد التمويل الدولي مؤشرات متشائمة حيال نسبة الدين العالمي إلى الناتج المحلي الإجمالي والذي زاد العام الماضي للمرة الأولى منذ 2020.

وسجل رصيد الدين العالمي مستوى قياسيا جديدا في نهاية العام 2024 بلغ 318 تريليون دولار في وقت يعاني فيه الاقتصاد العالمي من تباطؤ النمو.

وكان ارتفاع الدين العالمي سبعة تريليونات دولار وهي زيادة أقل من نصف الزيادة التي حدثت في 2023، حين أدت توقعات خفض أسعار الفائدة من مجلس الاحتياطي الفيدرالي الأمريكي (البنك المركزي) إلى موجة من الاقتراض. وحذر المعهد، من أن مراقبي السندات قد يعاقبون الحكومات إذا استمرت العجز المالي المتزايد.

[المصدر \(صحيفة العرب اللندنية، بتصرف\)](#)

